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 روز جهانی لجستیک هرساله در تاریخ 
۲۸ ژوئــن برگزار می شــود و به عنوان 
یک رویداد بین المللی مهم در صنعت 
هم  زمانی  می شود.  محسوب  لجستیک 
این روز با آغاز شصت و ســومین سال 
فعالیت مجموعه تیپاکس و همچنین روز 
صنعت، معدن و تجارت بهانه ای شد تا 
به سراغ مدیرعامل جوان قدیمی ترین 
و اولین پســت خصوصی کشور برویم. 
مهــرداد فاخر، مدیر عامــل تیپاکس و 
هم بنیان گــذار و رئیــس هیئت مدیره 
هلدینگ فاخر، در گفت وگویی با «شرق» 
از دلیل ماندگاری مجموعه  خود و تلاش 
برای تعریــف فرایندهای بــه روز این 

سازمان می گوید.

  در ابتدا لطفا معرفی کوتاهــی از خودتان به عنوان یکی از مدیران   .
جوان حوزه پست و لجستیک و یکی از کارآفرینان کشور داشته باشید.

مــن مهرداد فاخــر متولــد خــرداد ۱۳۶۳ هســتم. در نوجوانی 
به انگلســتان رفتــم و دوران ابتدایــی تحصیلاتم را در مدرســه های
Aldenham و Warminister گذرانــدم. پس از اتمام دوران راهنمایی 
و دبیرســتان، با توجه به کســب وکار خانوادگی خودم و علاقه ای که 
برای ادامه این مسیر داشتم، تحصیلاتم را در رشته مدیریت کسب وکار 
در دانشــگاه آدامســون انگلســتان آغاز کردم و پس از نزدیک به یک 
دهه مطالعــه روی سیســتم های مدیریتی و صنایع مــدرن ازجمله 
پست  و لجســتیک در اروپا، به ایران بازگشتم؛ اما همچنان تحصیلاتم 
را در مقاطــع فوق لیســانس و دکترا ادامــه دادم و در نهایت با مدرک 
 London Business School در رشته اســتراتژی و کارآفرینی از PHD
فارغ التحصیل شــدم. با توجه به علاقه ای که به کار در ایران داشــتم، 
به کشور بازگشــتم و مدیریت نمایندگی های تهرانِ شرکت تیپاکس را 
برعهده گرفتم و تلاش کردم تا به تدریج در ســطوح مختلف سازمانی 
و با توجه به تجربیات خانوادگــی ام و همچنین تحصیلاتم که تلاش 
کردم تــا آمیخته به دانش روز دنیا باشــد، تیپاکس را متحول کنم که 
براســاس همین مسیر سال ۹۶ تلاش کردم تا تحولات گسترده ای را در 
حوزه تغییرات دیجیتال و توسعه کسب وکار بر بستر فناوری ایجاد کنم. 
غیر از تیپاکس، شــرکت های خواهر دیگری را هم در ادامه این مســیر 
راه اندازی کردم تا زنجیره تأمین فعالیت لجستیکی  مجموعه  را با کمک 
فعالان و متخصصان این حوزه کامل کنیم. همچنین در ســال ۱۳۹۵ 
با راه انــدازی هلدینگ فاخر، فعالیت های خودم را به بیش از صنعت 
پست ولجستیک گسترش دادم . ما امروز در هلدینگ فاخر شرکت هایی 
در حوزه پســت، لجستیک و تجارت الکترونیکی داریم و هر روز تلاش 
می کنیم تا فعالیت خودمان را گســترش دهیم و افتخار داریم تا امروز 
در خانواده فاخر با حدود ســه هزار و ۵۰۰ نفر نیروی متخصص عمدتا 

جوان همکار باشیم.

  شعار تیپاکس در آغاز شصت وچهارمین سال فعالیتش «تیپاکس،   .
قصه ارسال بسته هاست» بود. کمی از روند آغاز و تکامل این قصه که 

حالا تبدیل به یکی از کسب وکارهای مهم ایران شده، بگویید.
ما در تیپاکس معتقدیم که هر بســته داســتان خــودش را دارد. 
ما د رواقع داســتان و احســاس مشــتریان خودمان را به مقصدشان 
می رسانیم، فارغ از اینکه چه مرسوله ای را جا به جا می کنیم، شادی ها 
و غم های مشــتریان مان را انتقال می دهیم و این برای ما بسیار باارزش 
هست؛ اما داستان تیپاکس داستانی به قدمت بیش از ۶۰ سال است. ما 
هفته گذشته جشن شصت وسومین سالگرد تیپاکس را برگزار کردیم و 
خوشحالیم که در تمام این  سال ها تلاش کردیم تا به عنوان یک شرکت 
خصوصی در کنار مردم باشیم؛ اما آغاز این قصه از سوی پدرم در سن 
۲۰ ســالگی شکل گرفت. او در ســال ۱۳۳۹، قبل از تأسیس بسیاری از 
شرکت های ممتاز کوریری امروز دنیا و با توجه به شناخت نیاز اجتماعی 
و نوآوری و خلاقیت، شرکت تیپاکس را تأسیس کرد و در ادامه همراه 
بــا مادرم که به عنوان یک زن فعال در صنعت، دهه ۷۰ به عنوان یکی 
دیگر از مدیران  عامل تیپاکس هم منصوب شد، توانستند تا تیپاکس را 
به عنوان یک شــرکت موفق در حوزه لجستیک معرفی کنند. دوست 
دارم حالا که حرف از مادرم و نقش بسزای او در تیپاکس به میان آمد، 
از وامداری همیشه مجموعه ما به حضور زنان هم بگویم. ما از ابتدای 
تأسیس تیپاکس تا امروز همواره همراهی زنان و مردان در کنار یکدیگر 
را به فال نیک گرفتیم و افتخار داریم امروز بیش از هزار نفر از همکاران 
ما   در مجموعه های هلدینگ فاخر   را زنان این کشور تشکیل می دهند. 
شعار «تیپاکسش کن» هم برگرفته از همین تاریخ و قدمت است، مردم 
در سال های دور تا هنوز عنوان تیپاکسش کن را به عنوان یک خدمت که 
وظیفه جابه جایی سریع کالا را دارد، می شناختند. در واقع تیپاکس در 
فرهنگ مردم ایران قرار گرفته است و شاید به همین  خاطر باشد که برند 

تیپاکس به عنوان برند ملی در یونسکو ثبت شده است.

  با توجه به این ســابقه و فعالیت امروز شرکت تیپاکس، به   .
نظر می رســد که مدیران عامل این شــرکت توانستند تا عوامل 
موفقیت و بقا و تأثیرگذاری در بازار را شناســایی کنند. براساس 
تجربیات شخصی و ســازمانی خود، عوامل مؤثر در موفقیت در 

صنعت لجستیک را چه می دانید؟
اگــر بخواهم به طور خلاصه به مهم تریــن عوامل موفقیت پایدار 
در صنعت اشــاره کنم، انعطاف و به روزبودن را خواهم گفت. ما هیچ 
وقت در تیپاکس و مجموعه های تحت پوشش خود در مقابل تغییر و 
به روز بودن مقاومت نداشتیم و همواره تلاش کردیم تا در پروسه های 
مختلف زمانی همــراه و همگام با تغییرات پیش برویــم و خود را با 
تغییــرات بازار منطبق کنیم و روندهای جدیــدی را در نظر بگیریم. ما 
همواره کسب وکارهای خود را در مسیر نوآوری و تکنولوژی قرار دادیم 
تا با اســتفاده از فناوری های روز و همچنین نیازســنجی بازار مشتریان 
خدمات خود را ارتقا ببخشیم. برندهای معتبر و قدیمی جهانی نیز در 
حوزه لجســتیک از همین مسیر پیروی می کنند. به عنوان مثال شرکت 
UPS که در ســال ۱۹۰۷ به عنوان یکی از اولین شرکت های حوزه پیک 
و ارســال پست تأسیس شــده اســت، امروز هم با به کارگیری فناوری 
پیشرفته و شبکه گسترده خود با ارائه راه حل های نوآورانه به عنوان یکی 
از رهبران حوزه لجســتیک و زنجیره تأمین شناخته می شود. ما هم با 
پیروی از مدل های نوین جهانی در سال های گذشته تلاش کردیم تا در 
این عرصه حضور مؤثری داشته باشیم. علاوه برآن ما در تمام این سال ها 

تــلاش کردیم تا با ایجاد زنجیره تأمین فعال، بــا توجه به نیازهای هر 
زمان با دیگر فعالان این حوزه همکاری کارآمد داشته باشیم و بتوانیم 
خدمات خود را به واسطه حضور در یک زنجیره ارزش گسترده تر کنیم 
و پیش از تمام اینها تلاش مجموعه تیپاکس برای خصوصی ماندن و 

مردمی ماندن می تواند مهم ترین عامل برای بقا و پایداری آن باشد.

  در سال های اخیر با توجه به تغییرات فضای کسب وکاری، شاهد یک   .
پوست اندازی در تیپاکس بودیم. دلیل لزوم این تغییرات چه بود و آیا در 

کیفیت خدمت رسانی تیپاکس هم تغییراتی ایجاد کرده است؟
ما همــواره پیگیر تحولات جدید در صنعت، آخرین تکنولوژی ها و 
روش های مدیریتی هستیم تا بتوانیم از آنها برای بهبود عملکرد شرکت 
خود استفاده کنیم و نیازهای مشتریان را شناسایی کنیم. ما می خواهیم 
با اســتفاده از تکنولوژی هــای نوین، خدمات و فرایندهای لجســتیک 
خود را بهبود دهیم؛ اما ایجاد ســخت افزارهای تکنولوژیک به تنهایی 
کافی نیســت و ایجاد روش ها و فرهنگ دنیای جدید در درون و بیرون 
ســازمان اهمیت بیشتری دارد، برای همین ما موفقیت در این مسیر را 
در جایی کلان تر از تیپاکس دنبال کردیم. بعد از تأسیس هلدینگ فاخر 
با یک معماری ســازمانی تلاش کردیم تا با ایجــاد یک زنجیره ارزش 
پایــدار و هدفمند، در شــرکت های مختلف خود با توجــه به کارکرد 
آنها شبکه ســازی کنیم و درواقع روش های نویــن و به روزی را در کنار 
نرم افزارها و ســخت افزارهای دنیای جدید ایجاد کنیم و شــاید همین 
حضور شــرکت های مختلف با دیدگاه ها و روش های متفاوت ســبب 
ایجاد سرویس ها و خدمات جدید تیپاکس در سال های اخیر شده است، 
تفکرات و راهبردهای مختلف و تــلاش برای تمرکززدایی در مدیریت 
و تصمیمات، لازمه دنیای امروز اســت. همچنین عصر حاضر نیازمند 
شخصی سازی و خدمات کاستومایز است، تمام شرکت های لجستیکی 
هم ناگزیر به ســمت این شخصی سازی سازمانی خواهند رفت. ما در 
ســال های اخیر تلاش کردیم تا با ایجاد ســرویس ها و زیرساخت های 
اختصاصی متصــل به خدمت اصلی خود ارائه خدمــات را برای هر 
فرســتنده و گیرنده تا حد امکان شــخصی کنیم و در واقع راه حل های 
بیشتری در اختیار مشتریان خود قرار دهیم. به عنوان مثال شرکت جابار 
به عنوان یکی از شرکت های هلدینگ فاخر امروز این امکان را در اختیار 
گیرنده مرســوله می گذارد تا بتواند با استفاده از لاکرهای هوشمند این 
شرکت در محل انتخابی خودش و در گستره زمانی نامحدودتری بسته 
خــود را تحویل بگیرد. همچنین ما با توجه به نیاز بازار و نیاز مشــتری 
سرویس هایی نظیر ETIPAX و MYTIPAX را طراحی کردیم تا بتوانیم 
درخواســت های متفاوت مشــتری را با توجه به درجه اهمیتی که به 
مؤلفه هایی مثل زمان، هزینه و... می دهد، برآورده کنیم. ما بر اســاس 
افزایش ســطح خدمات خود و همچنین افزایش مشــارکت مردمی 
امیدواریم در ســال جاری بســترهای لازم برای ورود تیپاکس به بازار 

بورس هم به وجود بیاید.

  در سال   های گذشته تیپاکس اقدام به تأسیس و راه اندازی هاب های   .
کشوری کرده است. کمی درباره هاب های شرکت تیپاکس توضیح دهید.
 ما اولین هاب مکانیزه کشــور را راه انــدازی و تلاش کردیم تا فرایند 
سورتینگ و پخش را روزبه روز بهینه کنیم. شرکت «تی هاب» به عنوان 
یکی از شــرکت های هلدینگ فاخر موارد مربوط بــه هاب ها را انجام 
می دهد. تی هاب به عنوان اولین هاب مکانیزه تجزیه مرسولات پستی 
در ســال ۱۳۹۷ و پس از سه ســال تحقیقات مقدماتی با بهره  گیری از 
تکنولوژی شــرکت بویمر آلمان به بهره  برداری رســید و به این ترتیب 
شرکت تی هاب ایرانیان تأسیس شــد. تی هاب با استقرار دستگاه های 
مدرن و به روز دنیا، فرایند سورت بسته ها را به  طور کامل مکانیزه کرده 
و با استفاده از تکنولوژی رایج شرکت های معتبر دنیا، سرعت، دقت و 
بهره  وری را در ارسال مرسوله ها افزایش داده است. هم اکنون تی هاب 
با ۱۱ هاب نیمه اتوماتیک در سراسر کشور کار می کند که به زودی تمامی 
آنها نیز اتوماتیک خواهند شــد و این شــبکه  MidMile می تواند ۴۵۰ 
هــزار بار را جابه جا کند. در تی هاب، روزانه تعداد زیادی بســته تجزیه 
و به تمام نقاط ایران ارســال می  شود. استفاده از آخرین تکنولوژی روز 
دنیا موجب شده است ســرعت و کیفیت ارائه خدمات، این شرکت را 
در جایگاهی ممتاز نســبت به تمام رقبای منطقــه  ای خود قرار دهد. 
تکنولوژی استفاده شــده در تی  هاب آخرین نمونه آن در دنیا است که 
در کشــور و منطقه خاورمیانه بی  نظیر و کم  نظیر اســت. این شرکت با 
بهره گیری از نرم افــزاری یکپارچه، ارتباطی مطلوب بین درخواســت 
مشتری، انجام صحیح عملیات و عملکرد مطلوب ماشین آلات سورت 
مکانیزه را ضمانت می کند. پروژه توسعه تی هاب و ایجاد یک مگاهاب 
۲۰هزار متری، با قدرت تفکیک ۴۵۰ هزار مرسوله و تفکیک یک میلیون 

بسته در روز گام بلند و در حال راه اندازی تی هاب است.

  با وجود تمام این تلاش هــا و تغییراتی که عنوان کردید، همچنان   .
گاهی صدای نارضایتی مشــتریان در ارائــه خدمات تیپاکس به گوش 

می رسد. برای حل این مشکل چه راه حل هایی دارید؟
ما به عنوان یک شرکت خدماتی که هر روز با سطح گسترده ای از 
مشتریان در ارتباط هستیم، همواره تمام تلاش خود را برای رضایت 
مشتریان انجام داده ایم اما درصد نارضایتی همیشه در فعالیت های 
خدماتی بیشــتر از سایر فعالیت ها بوده اســت. این امر در خدماتی 
که نیروی انســانی در آن نقش دارد، افزایــش هم پیدا می کند؛ زیرا 
فعالیت های انســانی ناگزیر از خطاهای سهوی یا سلیقه ای است و 
شــاید برای همین باشــد که ما تمام تلاش خودمان را برای کاهش 
نقش فعالیت های انسانی در فرایندهای خود می کنیم. بااین حال، این 
نکتــه را هم اضافه کنم که این به معنای نادیده گرفتن نقش نیروی 
انسانی نیست و برعکس با اهمیتی که برای توسعه فردی و سازمانی 
نیروهای خود قائل هستیم، تلاش می کنیم تا میزان رضایت مشتری را 
افزایش دهیم.  به نارضایتی ها برگردیم. میزان نارضایتی مشــتریان 
در تمام کســب وکارها به نسبت میزان خدمات سنجیده می شود. بر 
اساس بررسی های مداوم صورت گرفته، میزان نارضایتی از خدمات 
تیپاکس کمتر از یک درصد اســت. ما امروز بیش از صد هزار بســته 
در روز جابه جا می کنیم و با توجه به شکایت های انجام شده، کمتر از 
یک درصد مشتریان ما در خدمات دچار مشکل می شوند. اگرچه این 
تنها ابزار بررسی میزان شکایات مشتری برای ما نیست اما این درصد 
پایین هم دلیل بر آنکه ما صدای نارضایتی مشتریان خود را نشنویم، 
نیســت، بلکه با شــناخت عوامل این نقصان ها درصــدد رفع آنها 
هستیم و تلاش می کنیم تا با بازتعریف فرایندهای کاری خود، میزان 
این شــکایت ها را به زیر یک درصد برســانیم. این را هم اضافه کنم 
که ما تمامی بســترهای متداول ثبت شکایت را برای مشتریان خود 
باز گذاشته ایم و تلاش نکرده ایم تا با استفاده از توفان های رسانه ای، 

صدای نارضایتی را کاهش دهیم. فرهنگ سازمانی تعریف شده برای 
مجموعه تیپاکس تمام همکاران من را در مسیری قرار می دهد که 
از تمام ظرفیت های خود برای رضایت حداکثری مشــتریان استفاده 
کنند. شاید این گفت وگو فرصت مناسبی باشه تا من از تمام مردم که 
از خدمات تیپاکس در تمام این سال ها استفاده کرده اند، تشکر کنم و 
از تمام مشتریانی که به هر عنوان تجربه ناخوشایندی در مواجهه با 

تیپاکس داشته اند، عذرخواهی کنم.

  توســعه بازارهای الکترونیکی و سفارش های آنلاین قطعا فضای   .
کاری شما را گسترده تر کرده است. شما برای خدمت رسانی بهتر به این 

بازارها چه اقداماتی انجام داده اید؟
بحــث E-COMMERCE یــا تجارت الکترونیک در کشــور ما در 
ســال های اخیر و به ویژه بعد از کووید۱۹ رشــد سریع و درخور توجهی 
داشته اســت. اگرچه در دنیا این یک مفهوم قدیمی است اما با توجه 
به ایجاد ســازوکارهای نوین الکترونیک، همچنان در حال پیشرفت و 
گسترده ترشدن است. جالب است بدانید تاریخچه تجارت الکترونیک 
به قبل از پیدایش اینترنت برمی گردد اما با ظهور اینترنت و پیشــرفت 
فناوری های مرتبط، تجارت الکترونیک به شکلی گسترده تر شکل گرفت. 
انتقال الکترونیکی داده ها بین شــرکت ها که در دهه ۱۹۷۰ با استفاده 
از شبکه های edi شروع شــد، در سال های بعد، با پیشرفت تکنولوژی 
و بالارفتن اســتفاده از اینترنت باعث شد تا شــرکت ها اقدام به ایجاد 
وبســایت های خود برای فروش خدمات و محصــولات کنند. در دهه 
 AMAZON و EBAY ۱۹۹۰ هم با تأسیس شــرکت های بزرگی مانند
تجارت الکترونیک به یک مرحله جدید ورود کرد و در دهه ۲۰۰۰ هم که 
ظهور شبکه های اجتماعی و موبایل های هوشمند رونق چندین برابری 
به این تجارت داد، می بینید که این موضوع چندان جدید نیست. اما در 
ایران به واسطه عدم حضور بنگاه های تجارت الکترونیک در سال های 
پیش آشنایی کمتری وجود داشت و امروز هم علی رغم ایجاد این بازار و 
تلاش برای گسترش آن، همچنان به دلیل نبود زیرساخت های مناسب 
با محدودیت هایی مواجه هستیم. اما به هر طریق ما در زنجیره ارزش 
هلدینگ فاخر تلاش کردیم تا نگاه ویژه ای به این تجارت و فروشندگان این 
حوزه داشته باشیم و همواره هم تلاش کردیم تا با ایجاد سرویس های 
اختصاصی، امر انتقال کالا برای این حوزه را تســهیل کنیم. برای مثال 
شــرکت TNEXT که یکی دیگر از شرکت های هلدینگ فاخر است و 
ECOM- مسئولیت حمل کالای درون شهری را دارد، با هدف تأمین نیاز
MERCEها یا بهتر بگویم فروشندگان محصولات خرد اینترنتی تأسیس 
شد تا چالش هایی همچون هزینه بالا، نحوه تسویه  حساب، نظم و تعهد 
در ارســال و تعیین تکلیف مرجوعی ها را با ارائه راهکارهای مبتنی بر 
بســتر تکنولوژی حل کند. یا شرکت ایفا که در بحث سفارش گردانی یا 
3PL Fulfillment فعال است و با ارائه راهکارهای یکپارچه لجستیک، 
پردازش این خدمات را انجام می دهد. همان طور که در قبل هم اشاره 
شــد، ایجاد درگاه های ســفارش ETIPAX و MYTIPAX هم توسط 
واحد تجارت الکترونیک تیپاکس در حال گسترش است تا مشتری بتواند 
بر اساس نیاز خود مثل سفارش دسته ای، سفارش اقتصادی یا پرداخت 
در محل از خدمات ما اســتفاده کنــد. اما تمام اینها نیز همچنان برای 
تأمین نیاز این بازار گســترده کافی نیست و ما در پی ایجاد راه حل های 
نوین لجستیکی هســتیم تا بتوانیم خود را به عنوان دستیار لجستیک 
فروشگاه های خرد و کلان اینترنتی معرفی کنیم تا این فروشندگان فقط 
به کسب وکار اصلی خودشــان بپردازند و دغدغه تحویل محصولات 

خود را نداشته باشند.

  محدودیت هــای موجــود در ایران مثــل محدودیت های   .
اینترنت یا تجارت جهانی قطعا برای شــما هم محدودیت هایی 
ایجاد کرده اســت. چطور با این محدودیت ها کنار آمدید و این 

عوامل چه تأثیری بر کسب وکار شما داشته است؟
این محدودیت ها صرفا در حوزه زیرساخت برای ما تعریف نمی شود 
و من می خواهم تا موانع و محدودیت های قانونی هم که برخی مواقع 
ســبب بروز اختلال در فرایند خدمت رســانی برای ما می شود، اضافه 
کنم. قطعا ما با مشــکلات و معضلات قوانین و نداشتن زیرساخت ها 

روبه رو هســتیم و وجود برخوردهای سلیقه ای مثل مباحث تعزیراتی 
و... برای ما ایجاد مشــکلاتی می کند. همچنین با توجه به استفاده از 
اینترنت در فرایندهای ما مثل ثبت سفارش یا پیگیری سفارش ها قاعدتا 
محدودیت ها می تواند منجر به بروز مشکلاتی شود که امیدواریم برای 

این مشکلات راهکارهایی اتخاذ شود.

  در صورتی که محدودیت های موجود برداشــته شود و فضا برای   .
حضور فعالان صنعت لجستیک دیگر کشورها برای حضور در ایران باز 

شود، آیا خود را در سطح رقابت با این شرکت ها می دانید؟
امیــدوارم خیلــی زود ایــن اتفاق بیفتــد. برای مــا اصلا حضور 
شــرکت های بنام این صنعت مانند DHL و FEDEX تهدید محسوب 
نمی شــود، بلکه واقعا حضور این شرکت ها یک فرصت برای ماست. 
این حضور و رقابت می تواند منجر بــه انتقال دانش و تجربیات نوین 
جهانی برای ما باشد. ما می توانیم با استفاده از ظرفیت های نرم افزاری 
و سخت افزاری این شــرکت ها کیفیت خدمات خود را افزایش دهیم. 
هرچند در سال های گذشــته همواره تلاش کرده ایم تا مجموعه را به 
اســتانداردهای جهانی نزدیک کنیم اما واقعیت این است که هنوز با 
نرمال هــای جهانی فاصله زیادی داریم و این نزدیکی محقق نخواهد 
شــد مگر در یک فضای رقابتی عادلانه و غیرانحصاری که تمامی رقبا 
برای افزایش سطح خدمات خود تلاش می کنند تا بتوانند سهم بیشتری 

از بازار را به خود اختصاص دهند.

  جایگاه صنعت پست و لجستیک ایران را در مقایسه با شرکت های   .
توسعه یافته و در حال توسعه کجا می دانید؟ و به نظرتان چه چالش هایی 

در ایران وجود دارد که در دیگر کشورها وجود ندارد؟
در ســال های اخیــر تلاش های زیــادی برای قرارگرفتن در مســیر 
جهانی شــدن و انطباق با فناوری های روز دنیا انجام شــده است، اما 
هنوز ریل گذاری های این مســیر به اتمام نرسیده است؛ زیرا هنوز نبود 
زیرســاخت های مناســب و همچنین مقاومت های داخلی و خارجی 
سرعت قدم های ما را کاهش می دهد. در کشورهای توسعه یافته بدنه 
حکومت و سازمان های دولتی تمام تلاش خود را برای کوچک تر شدن 
انجام می دهند و تا حد امکان وظایف اجرائی و خدماتی را به بنگاه های 
خصوصی می سپارند تا بتوانند وظیفه نظارتی خود را به  نحو شایسته ای 
انجــام دهند و در واقع وظایف خود را تنفیــذ و بر آن نظارت می کنند؛ 
اما در کشــور ما این امر هنوز به وقوع نپیوســته است و آینده نزدیکی 
هم برای نیل به آن متصور نیســتم. این ســپردن وظایف خدماتی به 
شرکت های خصوصی و ایجاد بازار رقابت واقعی در میان این شرکت ها 
باعث می شود تا برای حضور مؤثرتر در بازار تلاش کنند تا بتوانند سهم 
بیشــتری از بازار را به خود اختصاص دهند. ظهور فناوری هایی مانند 
BLOCK-) بلاک چین ،(AI) هوش مصنوعــی ،(IOT) اینترنت اشــیا
CHAIN)، ربات هــای کالارســان و ... تمامی برآمــده از این تلاش در 
یک رقابــت غیرحاکمیتی اســت؛ بنابراین با وجود تمــام تلاش های 
صورت گرفته، ما همچنان مســیر زیادی تا رســیدن به استانداردهای 
جهانی داریم. اما این به معنای نرســیدن و تلاش نکردن برای رسیدن 
به سطح جهانی نیست. ما از تمام ظرفیت های علمی و عملی خود در 

این مسیر استفاده کرده ایم و تلاش خود را هر روز بیشتر خواهیم کرد.

   مفهــوم جریان جهانی ســبک، مفهومی اســت که فعالان   .
صنعت لجســتیک در جهــان تأکید ویژه ای بــر آن دارند. کمی 
درباره این مفهوم بــرای ما توضیح دهید و بفرمایید جایگاه این 

مقوله را در ایران کجا می دانید؟
جریان جهانی سبک، مفهومی است که به حرکت سریع و کارآمد 
محموله ها و کالاها در سراسر جهان اشاره دارد. این مفهوم به توسعه 
و بهینه ســازی شــبکه های حمل ونقل جهانی ارتبــاط دارد تا امکان 
حمل ونقل ســریع و مؤثر کالاها در ســطح جهان فراهم شود. جریان 
جهانی ســبک باعث می شود که انتقال کالا به ســرعت انجام شود و 
کالاها به زمان مناسب و با کیفیت به مقصد برسند. این عملکرد سریع و 
کارآمد در جریان جهانی سبک به کسب وکارها کمک می کند تا هزینه ها 
را کاهش داده، زمان تحویل را به حداقل برســانند و رضایت مشتریان 
را افزایش دهند. این مفهوم بیشــتر در حــوزه تجارت جهانی تعریف 
می شــود اما با استفاده از فرایندهای این مفهوم می توانیم به افزایش 
ســطح کیفیت در خدمات خود کمک کنیم زیرا ایــن جریان می تواند 
منجر به عواملی نظیر افزایش رقابت پذیری، کاهش هزینه ها و تسریع 
در انتقال کالا، ایجاد فرصت های بیشتر شغلی و... شود اما به نظرم با 
توجه به فرایندهای موجود در کشــور طرح این موضوع کمی زود به 

نظر می رسد.

  هلدینگ فاخر به عنوان یکی از هلدینگ های صنعت لجســتیک در   .
حال فعالیت است. درمورد دلیل پایه گذاری این هلدینگ و شرکت ها و 

خدماتی که در آن حضور دارند توضیحاتی بدهید.
هلدینگ فاخر با هدف توســعه شــبکه ارزش صنعت پســت و 
لجستیک با چشم انداز خلق فراگیرترین شبکه مبادله ارزش میان فعالان 
و ذی نفعان خدمات پست لجســتیکی ایران و با مأموریت شکل دهی 
و راهبری اکوسیستمی هوشــمند و پایدار در صنعت پست لجستیک 
و تجــارت الکترونیکی با محوریت کســب و کارهای فروش آنلاین کالا 

تأســیس شد. من و دیگر بنیان گذاران هلدینگ فاخر، با اتکا به نیم قرن 
تجربه زیسته در دو عرصه پست لجستیک و تجارت الکترونیکی، به طور 
مستمر کسب و کارهایی را توسعه داده و راه اندازی می کنیم یا در حال 
رایزنی و مشــارکت با صاحبان سرمایه و ایده هســتیم. این امر در گرو 
شــکل گیری محیطی پویا با قابلیت تبادل ارزش میان فعالان کنونی و 
بالقوه صنعت پســت لجســتیک و زنجیره ارزش آن و نیز شرکت های 
تجارت الکترونیکی مبتنی بر خلق بســته است. خلق چنین محیطی، 
نیازمند رویکردهای تازه، ایده های نوآورانه و کارآفرینانی جسور و شجاع 

برای پای نهادن در راهی دیگر است.

  در هلدینگ فاخر تمرکز ویژه ای بر مفهوم اکوسیستم شده و در واقع   .
برای تشکیل یک زیست بوم کسب وکاری تلاش می کند. درباره الزام به 

وجود اکوسیستم و این نگرش توضیحاتی بدهید.
یکــی از اهداف اصلــی هلدینگ فاخــر ایجاد یک اکوسیســتم 
لجستیکی اســت که در این اکوسیستم شرکت ها بتوانند در کنار هم 
خدمــات جدیدی را تعریف کننــد و از ظرفیت های هم برای تعریف 
سرویس های اشتراکی استفاده کنند و زنجیره تأمین هوشمند مورد نیاز 
مشتری را فراهم کنند چون در عصر حاضر نیازهای انسان های جدید 
متفاوت اســت؛ بنابراین نمی توان با تک خدمت یا تک محصول این 
نیازها را برآورده کرد. ما امروز نیاز به ایجاد یک هم افزایی و سینرژی در 
فضای کسب وکاری خود داریم. اما پیش از تمام اینها احتیاج داریم تا 
تفکر اکوسیستمی را در بین جامعه گسترش دهیم، اساسا ما در کشور 
دچار فقر تفکر جمعی هستیم، اغلب شرکت ها تصور می کنند توانایی 
حضــور و ظهور در بازار را به تنهایی دارند، در حالی که در دنیای نوین 
صنعت نمی توان به تنهایی به موفقیت رسید، در آینده ای نه چندان 
دور اکوسیستم نانوشته صنعت کسب وکارهایی را که در این مسیر قرار 
نمی گیرند از بین خواهد برد و قدم نگذاشتن در مسیر تفکر سیستمی 

نتیجه ای جز نابودی نخواهد داشت.

  در این اکوسیســتم، چــه راه هایی برای بهبود تجربه مشــتری در   .
فرایندهای تحویل کالا و خدمات پس از فروش وجود دارد؟

صنعت لجســتیک به عنوان یکی از حیاتی تریــن صنایع جهان، 
در ســال های اخیر با توجه به رشد فناوری و جهانی شدن بازارها، به 
یکی از پیچیده ترین و مهم ترین صنایع تبدیل شــده اســت. بنابراین، 
همکاری و هماهنگی بین شرکت های فعال در این صنعت در سطح 
اکوسیستم لجســتیک، به طور عمده باعث بهبود کیفیت و عملکرد 
خدمات ارائه شده توسط این شرکت ها خواهد شد. یکی از مهم ترین 
عواملی که باعث توســعه همکاری و هماهنگی بین شــرکت های 
لجســتیک شده اســت، اســتفاده از فناوری های نوین مانند اینترنت 
اشــیا (IoT)، هوش مصنوعی (AI)، بلاک چین (Blockchain) و ابر 
(Cloud Computing) است. این فناوری ها به شرکت های لجستیک 
کمک می کنند تا اطلاعات و داده های خود را به صورت بسیار سریع و 
دقیق در اختیار هم قرار دهند و همچنین عملیات لجستیک را بهبود 
ببخشند. به طور کلی، همکاری و هماهنگی بین شرکت های لجستیک 
در سطح اکوسیستم لجستیک، باعث بهبود کیفیت و عملکرد خدمات 
ارائه شــده توسط این شــرکت ها می شــود؛ برای مثال با استفاده از 
فناوری های نوین، شرکت های لجستیک می توانند بهبودی در مدیریت 
زنجیره تأمین، کاهش هزینه های حمل ونقل و ارتقای سرویس دهی به 

مشتریان خود را تجربه کنند.

  به عنوان یک کارآفرین، فضای علمی و عملی کشور را چطور   .
ارزیابی می کنید و چه پیشــنهادی برای استفاده از متخصصان 

ایرانی در صنایع ایران دارید.
اتفــاق تلخی که ســال های ســال شــاهد آن هســتیم مهاجرت 
متخصصان ایرانی اســت که برگرفته از نبود بسترهای شغلی مناسب 
و تخصصی و عدم شایسته سالاری و تخصص گرایی است که منجر به 
بروز دل خســتگی در جوانان متخصص ما می شود که نتیجه آن را در 
مهاجرت جمعیتی آنان مشــاهده می کنیم. این را که این عامل ریشه 
در ســال های تحصیل جوانان دارد هم نبایــد فراموش کنیم، فضای 
آموزشــی کشــور ما قبل از دوران تحصیلات تکمیلی تخصص محور 
نیست و بســتر را برای شناسایی و رشد علاقه مندی ها و استعدادهای 
دانش آموزان فراهم نمی کند؛ برای مثال ما در صنعت لجستیک حتی 
بعد از تحصیلات مقدماتی فضایی برای ایجاد متخصص در این حوزه 
نداریم و در واقع نمی توانیم از دانش آموخته های پســت و لجســتیک 
اســتفاده کنیم، زیرا به طور کلی رشــته یا دانشگاهی برای این صنعت 
وجود ندارد، البته در سال های اخیر به صورت محدود تلاش هایی برای 
ایجاد فضاهای آموزشی برای این حوزه شده است که آن هم با توجه به 

کیفیت آموزش و نیاز این بازار در حد هیچ محسوب می شود.
به هرحال ما در هلدینگ فاخر با راه اندازی کسب وکارهای مختلف و 
همچنین ایجاد بسترهای سرمایه ای برای صاحبان ایده تلاش کرده ایم 
تا در حد توان خود از توان علمی و عملی جوانان کشور استفاده کنیم 

اما این خانه به پای بست های محکم تری نیاز دارد.

  چند روز پیش شصت و ســومین ســالگرد تیپاکس بود و به   .
همین بهانه کتابی به نام «تاریخچه تیپاکس» منتشــر شد. کمی 

درباره این کتاب توضیح دهید.
در آستانه آغاز سالی دیگر از فعالیت تیپاکس هدیه ای بهتر از کتاب 
تاریخچه برای قدردانی از سال ها تلاش این شرکت و ثبت این تلاش ها 
برای مردم ایران و همکاران خود نداشــتم. من با تیپاکس بزرگ شدم 
یــا تیپاکس با من، فرقی هم نمی کند ولی زندگی ام لحظه ای از این نام 
و نشان خالی نبوده است. پدرم ســال ۱۳۳۹ با باور به این روز و ایمان 
به صد سالگی تیپاکس اولین قدم ها را در صنعت حمل ونقل لجستیک 
مدرن کشــور برداشت. با پشتکار او و کسانی که در این سال ها همراه و 
هم دلش بودند، امروز نام تیپاکس به عنوان اولین و بزرگ ترین شرکت 
کوریر ســرویس ایران در صنعت لجستیک کشــور همچنان در مسیر 
خدمت رســانی تلاش می کند. در کتاب تاریخچه تیپاکس تلاش شده 
است تا گوشه ای از تاریخ این برند مکتوب شود تا آنچه به صورت تاریخ 
شفاهی و به صورت پراکنده از آن وجود داشت ثبت شود تا همواره این 

تاریخ و سابقه برای ما چراغ راه رسیدن به آینده ای درخشان تر باشد.

  چه آینده ای برای صنعت پست و لجستیک متصور هستید و در آینده   .
این صنعت، تیپاکس را در چه جایگاهی می بینید؟

با توجه به پیشــرفت روزافــزون فناوری و تغییراتــی که در عصر 
دیجیتالی اتفاق می افتد، انتظار دارم صنعت لجســتیک نیز با تحولات 
بزرگی روبه رو شود. به طور خاص، تحولاتی مانند اتوماسیون و هوش 
مصنوعی در حمل ونقل کالاها، استفاده از ربات های همکار در انبارها، 
اســتفاده از فناوری های جدید در مدیریت زنجیــره تأمین و همچنین 
گسترش فناوری بلاکچین در شــفافیت و امنیت تراکنش های مالی و 
حمل ونقل کالاها، از جمله تحولاتی هستند که در پیش بینی های من 
برای صنعت لجستیک در آینده نزدیک وجود دارند. اما سرعت گذار به 
آینده و تحولات تکنولوژیک آن قدر زیاد است که پیش بینی آینده چندان 
کار ساده ای نیست، تیپاکس و مجموعه هلدینگ فاخر آن چنان که در 
صحبت های گذشته خود عنوان کردم تمام تلاش خود را برای سازگاری 
انجام می دهد تا در مسیر آینده عقب نماند و بتواند هر روز خود را به روز 
کند، ما اگر امروز تمــام تلاش خود را برای ارائه بهترین خدمات انجام 

دهیم، در آینده نیز همچنان بهترین خود خواهیم بود.

گفت وگو با مهرداد فاخر ، مدیر عامل تیپاکس و هم بنیان گذار هلدینگ فاخر به مناسبت روز صنعت و معدن و آغاز شصت وسومین سال فعالیت مجموعه تیپاکس

تیپاکس در فرهنگ مردم ایران جای گرفته است
عامل پایداری تیپاکس تلاش برای مردمی ماندن است


